
صورتجلسه کمیسیون  انرژی
 مشترک                      فوق العاده                      عادیCO-F04-02 :کد مدرک

صفحه  1 از 6  رییس جلسه:   سرکار خانم نسرین یوسفی عارفی             دبیر جلسه :  جناب آقای شهریار زهدی                          
محل جلسه: ساختمان مرکزی اتاق بازرگانی           شماره جلسه:  ١٠            تاریخ برگزاری:  ١٤٠٣/٠٢/١٩                 

ساعت شروع :    ٨     ساعت خاتمه:  ٩:٣٠

اهم موارد مطرح شده: 

ضرورت استفاده از ظرفیتهای قانونی به منظور رفع مشکلات حوزه انرژی

«نسرین یوسفی عارفی»، رئیس این کمیسیون انرژی در ابتدای نشست بیان کرد: کمیسیون انرژی به عنوان بازوی مشورتی پارلمان 
بخش خصوصی قادر است با شناسایی و اعلام چالشهای موجود در این حوزه به قانونگذاران یاری رساند.

وی در بخش دیگری از سخنانش به تفاهمنامه فیمابین صندوق توسعه ملی و ساتبا در سال گذشته ذیل ماده ١٢ قانون جهش تولید 
دانشبنیان اشاره کرد و گفت: طبق تفاهم مذکور، بنا گردید وزارت نفت صرفهجویی حاصل از مصرف انرژی را در حوزه توسعه 
انرژیهای تجدیدپذیر استفاده نماید. در این قرارداد که به قرارداد ماده ١٢ معروف است، خرید انرژی از سوی وزارت نیرو در مدت پنج 

سال به صورت ارزی میباشد؛ اما تا کنون در استان نتوانستیم از منابع این صندوق استفاده نماییم.
 محمدحسین روشنک»، عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی مشهد نیز در این نشست اظهار کرد: همکاری بخش خصوصی و قانونگذاران 
میتواند مشکلات زیادی را در استان مرتفع نماید. از طرفی، اتاق بازرگانی به دلیل ارتباط تنگاتنگی که با تمامی صنعتگران و 
تولیدکنندگان دارد، هر ماه شاهد حضور صدها نیروی متخصص بخشهای مختلف در جلسات کمیسیونهاست که در صورت استفاده 

از ظرفیت این بخش از جامعه، میتوان شاهد پیامدهای مفیدی در عرصه مطالبهگری بود.

ارتقاء بخش صنعت در گرو تامین زیرساختهای انرژی است
در ادامه، «احسان عظیمیراد»، نماینده مردم مشهد در مجلس دوازدهم به ایراد سخن پرداخت.

وی گفت: در صورت شناخت دقیق مسائل و راهکارهای حل آنها توسط بدنه نخبگانی استان، نمایندگان مجلس می توانند با جریانسازی 
مطلوب منشأ اثر باشند. دغدغه اصلی نمایندگان در دوره آتی ارتقاء وضعیت صنایع استان است که نیازمند تأمین زیرساخت و انرژی می 
باشد. همچنین، افزایش راندمان نیروگاههای انرژی موجود، یکی از مسائل مهمی است که شرکتهای دانشبنیان میتوانند کمک زیادی 

به صنعت انرژی استان در این زمینه داشته باشند.
عظیمی راد با بیان اینکه در بخش سرمایهگذاری انرژی توجه ویژهای باید صورت گیرد، افزود: قوانین لازم گاهی وجود دارند؛ اما 
پیگیریهای بیشتری برای اجرایی شدن نیاز دارند. بار برنامههای مدیریت انرژی و قطعیهای به دنبال آن به دلیل تاثیر مستقیم بر 
اشتغال، صنعت و کشاورزی لازم است از دوش تولید برداشته شود. در متن اصلاحی که به عنوان مطالبه از مجلس در دوره جدید تدوین 
خواهد گردید، از نظرات کارشناسی کمیسیون انرژی اتاق مشهد بهره خواهیم برد. توسعه زیرساختهای انرژی در تولید و استفاده از 

ظرفیت صنایع در رشد شرکتهای دانشبنیان نیز، از موضوعاتی است که دنبال خواهد شد.

دستورکار جلسه:
گزارش عملکرد کمیسیون .١

پیگیری مشکلات موجود در حوزه انرژی (از طریق قوه مقننه) همراه با ارائه راهکار پیشنهادی .٢
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لزوم شفافیت در قوانین حوزه انرژی

«عبدالله یزدانبخش»، رئیس کمیسیون صنعت اتاق خراسان رضوی نیز اظهار کرد: مسئله انرژی بسیار مهم است. تأمین زیرساختهای 
انرژی، وظیفه دولت و افزایش بهرهوری مصرف یک فرایند اصلاحی در بخش خصوصی میباشد. لذا باید توجه گردد که بار این مشکل 
بر دوش بخش خصوصی گذاشته نشود. قوانین حوزه انرژی میبایست شفاف، کارشناسی شده و در جهت تأمین زیرساختهای تولید به 

عنوان بخش مهمی از شعار سال جاری باشد.
اهمیت پایبندی به آییننامه اجرایی  ایجاد بازار بهینهسازی انرژی و محیط زیست در استان

سپس «شهریار زهدی»، دبیر کمیسیون انرژی اتاق مشهد به بیان اقدامات و دستاوردهای کمیسیون در یکساله اخیر پرداخت و گفت: 
کمیسیون انرژی در برنامه راهبردی خود سه حوزه تولید، توزیع و مصرف انرژی را محور کار خود قرار داده است و در هر شاخه چندین 
هدف فرعی ترسیم نموده است که از طریق پنج کمیته تخصصی انرژیهای تجدیدپذیر، اقتصاد انرژی، بهرهوری مصرف و برنامه های 
راهبردی، گاز و فرآوردههای نفتی و همچنین کمیته تولید، توزیع و مصرف برق، آنها را دنبال مینماید. با این سازماندهی در هر ماه 
جلسات متعددی تشکیل میگردد که ماحصل آن دستاوردهای زیادی بوده است که اخبار آنها در وبسایت اتاق منعکس گردیده است.

زهدی در بخش دیگری از نشست به آییننامه اجرایی ایجاد بازار بهینهسازی انرژی و محیط زیست مصوب شورای عالی انرژی و به 
دنبال آن دستورالعمل اجرایی این آییننامه توسط سازمان برنامه و بودجه کشور اشاره کرد و گفت: این آییننامه در صورت اجرا 
میتواند مشکل بزرگی از بار منفی ناترازی در استان را حل نماید. در روند اجرایی این آیین نامه، علاوه بر سازمانهای دولتی و 
خصوصی مرتبط در بخش گاز، شرکت بهینهسازی مصرف سوخت و در بخش برق، سازمان انرژیهای تجدیدپذیر و بهرهوری انرژی به 
عنوان عاملان دبیرخانه پیشبینی گردیدهاند که در آن اقدام به صدور گواهی صرفهجویی انرژی پس از اجرای M & V در دو حوزه 
صرفه جویی در مصرف و کاهش انتشار آلایندهها و گازهای گلخانهای می گردد. این گواهی علاوه بر اینکه تقریباً تمامی بخشهای 
حاکم بر کسب و کار را پوشش میدهد از طریق بازار بورس انرژی ایران قابل مبادله است. سقف انشار این گواهیها در حوزه برق تا ٢٠ 
میلیون مگاوات و در بخش گاز طبیعی تا ١٠ میلیارد مترمکعب میباشد. نکته قابل ملاحظه در این آیین نامه تکلیف ناشر در خصوص 

نرخ انتقال یا ترانزیت صفر درصد با استفاده از ساز و کار بورس انرژی، معادل با صرفه جویی رخ داده در گواهی می باشد.

فاصله معنادار هزینه تمام شده تولید برق با بهای این انرژی

«حسن سویزی»، نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق مشهد و رئیس کمیته تولید، توزیع و مصرف برق بیان کرد: یکی از مشکلات سخت 
حوزه برق و انرژی، مرتبط با اقتصاد برق و تأمین منابع مالی است. تولید و هزینه تمام شده برق فاصله بالایی با بهای برق دارد. لذا لازم 

است حداقل منابع بانکی داخلی استان صرف خود استان گردد تا انگیزه بالاتری برای سرمایه گذار ایجاد گردد. این یکی از مطالبات 
اصلی استان است.

وی افزود: از دست دادن نیروی انسانی ماهر در استان یکی از مشکلات دیگر است که با خصوصی سازی حوزههای فنی میتوان تا حدی 
جلوی آن را گرفت. مطالبات بخش خصوصی و پیمانکاران نیز در صورت عدم تسویه به موقع، سرمایهگذار خصوصی را مأیوس می نماید.

انرژی عامل توسعه اقتصادی است

«کیهان کاووسی»، رئیس کمیسیون اقتصاد کلان و برنامههای راهبردی اتاق مشهد نیز در خصوص شاخصهای اقتصادی این حوزه بیان 
داشت: در ادبیات جهانی همبستگیای میان میزان انرژی مصرفی و رشد اقتصادی وجود دارد؛ اما در کشور ما عکس این موضوع صادق 
بوده و عملاً رشد اقتصادی متناظر با مصرف انرژی رخ نداده است. همچنین، موضوع امنیت سرمایهگذاری یکی دیگر از موضوعات مهم 
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این حوزه میباشد. در صورت علاقه به ایجاد رشد اقتصادی میبایست به دو نکته یعنی درگاههای لجستیکی و تأمین انرژی توجه ویژه 
داشت. هر ١٠ درصد تورم در بخش انرژی، حدود ٠.٤ درصد افزایش تورم و کاهش ٠.١٥ درصدی رشد اقتصادی را در پیِ دارد. این 

موضوع حاکی از اهمیت دستیابی به راهکاری به منظور پایدارسازی انرژی در کشور است.
وی افزود: به عنوان دو پیشنهاد مشخص در این حوزه میتوان گفت یارانههای پرداختی دولت در این بخش باید به تولیدکننده انرژی 

تخصیص یابد و در وهله دوم، نرخ انرژی واقعی گردد.
«سعید بامشکی»، رئیس کمیسیون مدیریت واردات و بازرگانی داخلی اتاق مشهد در بخش دیگری از نشست، به کمبود شدید انرژی و 

سرمایهگذاری در بخش صنعت اشاره نمود.
وی گفت: محصولات حوزه تولید انرژی اغلب ادوات با تکنولوژی بالایی هستند که با توجه به واسطههای زیاد برای واردات این تجهیزات، 

عملاً بهای تمام شده واردات آنها بسیار بالاست. در سوی دیگر، بخش خصوصی قدرتمندی در حوزه انتقال انرژی در استان وجود دارد 
که به دلیل وجود مطالبات معوق زیادی که از بخش دولتی دارند، تمایل خود را به ادامه همکاری از دست دادهاند.

ضرورت اختصاص درآمدهای انرژی به توسعه این بخش

سپس «شهریار صابر»، رئیس کمیته انرژیهای تجدیدپذیر کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی استان، درباره مشکلات موجود در این حوزه 
اظهار کرد: بر اساس ماده ١٦ قانون جهش تولید دانش بنیان تمامی صنایع با دیماند بیش از یک مگاوات می بایست سالیانه یک درصد 
از انرژی مصرفی خود را از طریق انرژی های تجدیدپذیر تأمین نمایند. این قانون به دلیل نوپا بودن و عدم اطلاع رسانی دقیق از 
جزئیاتش منجر به بروز جریمه های متعددی برای صنایع گردیده است، به طوری که مبلغ جریمه سال ١٤٠٢ حدود ٢.٥ همت بوده 
است. بر اساس همین قانون، درصد قابل توجهی از این مبلغ می بایست صرف توسعه انرژی های تجدیدپذیر در بخش های صنعتی، 
نیروگاه های انرژی و صنایع دانش بنیان این حوزه گردد، اما این امر تاکنون اجرایی نشده است و قابلیت پیگیری از طریق مسیرهای 
قانونی را دارد. همچنین در قانون جدید آمده است که درصورت احداث نیروگاه تجدیدپذیر در چاه های کشاورزی و تأمین ٨٠ درصد 
انرژی مصرفی چاه از طریق آن، کشاورز از برنامه قطعی خارج می گردد و همچنین در زمان اوج بار برق وی تهاتر و خارج از آن 

خریداری می گردد؛ اما کشاورزان استان به دلیل خرده مالکی، نیازمند تسهیلات در این عرصه هستند.

«مهدی سروری»، رئیس کمیته بهرهوری مصرف و مدیریت راهبردی این کمیسیون نیز اضافه کرد: این گواهی میتواند از سمت 
شرکتهای نفت و نیرو به عنوان ابزاری در جهت عدم قطع در زمان اوج مصرف انرژی استفاده شود؛ اما مشکلی که وجود دارد آن است 
که در حوزه برق تاکنون صرفاً انرژیهایی که در بخش روشنایی هستند، در ساتبا تعریف شدهاند که از طریق قبض مجازی دنبال 
میشود. موضوعی که در اینجا مغفول مانده، مدیریت مصرف است. ساتبا و وزارت نیرو میبایست در این حوزه با استفاده از این ابزارها 
فضایی را ایجاد کنند که سرمایهگذاران تمایل به ورود پیدا کنند. در حال حاضر پروژه ای در حوزه صنعت استان در این بخش آنطور 

که شایسته است تعریف و پیش بینی نشده است.

«علی سپهر»، رئیس کمیته اقتصاد انرژی کمیسیون گفت: سهم انرژیهای تجدیدپذیر از بخش انرژی کشور کمتر از نیم درصد است که 
با اهداف کلان فاصله زیادی دارد. در بخش توزیع نیز، شاخص تلفات شبکه برق کشور ١٠ درصد میباشد که ٢.٧ درصد بیشتر از 
میانگین جهانی میباشد. از طرفی، بر اساس گزارش مرکز پژوهشهای مجلس بیش از ٧٠ درصد برنامههای انرژی برنامه توسعه ششم 
اجرایی نگردیده است و ما به زودی میبایست وارد برنامه هفتم با رشد برنامهریزی شده ٨ درصدی بشویم. لذا یکی از چالشهای پیش 
رو می تواند حساب بهینهسازی انرژی باشد. این در حالی است که در برنامه هفتم سازمان بهینهسازی مصرف سوخت، سازمان ساتبا و 
سازمان مدیریت حمل و نقل در یک سازمان تحت عنوان «بهینهسازی و مدیریت انرژی» ترکیب خواهند شد. لذا بحث متولی انرژی در 
هر یک از این بخشها مغفول خواهد ماند. همچنین، نظر به پیشبینی که در برنامه هفتم نسبت به تبدیل کشورمان به هاب انرژی 
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منطقه گردیده است و با توجه به سرمایه گذاری شدید کشورهای منطقه در بخش انرژی، به نظر میرسد پروژههای انرژی کشور نیازمند 
توجه سرمایهای بیشتری هستند.

«شکوه میرشاهی»، معاون دفتر سرمایه گذاری و اشتغال استانداری خراسان رضوی نیز بیان کرد: در حال حاضر ٢درصد از درآمد صنایع 
آلاینده به صندوق ملی محیط زیست واریز میگردد که این مبلغ میبایست صرف بهبود شرایط محیطی در اطراف اینگونه صنایع قرار 
گیرد؛ اما در حال حاضر نحوه استفاده از آن در دهیاریها و یا سایر نهادها با اهداف محیط زیستی فاصله دارد و در صورت اختصاص آن 
به توسعه انرژیهای تجدیدپذیر می توان بهتر عمل کرد. همچنین، بر ادارات دولتی تاکید گردیده که بخشی از انرژی خود را در هفت 
سال آینده از انرژیهای تجدیدپذیر تامین نمایند که در حال حاضر به دلیل عدم تخصیص بودجه به آنها، اینکار عملیاتی نگردیده است.

«زهیر زارعی»، رئیس کمیته بهرهوری مصرف و مدیریت راهبردی کمیسیون انرژی اتقا مشهد نیز اظهار داشت: با وجود تدوین قوانین 
ملی ساختمان و مبحث ١٩ در حوزه انرژی، استنباط پیمانکاران از این قوانین، ارشادی است تا الزامی. لذا شاهد عدم رعایت این قوانین 

در بخش ساختمان هستیم.

مصوبات جلسه: 

مهلت اقدام اقدامات مرتبط شرح مصوبه دستور کار ردیف

- همکاری مشترک

با توجه به پیشنهاد صورت گرفته در خصوص همکاری 
مشاورهای کمیسیون انرژی توسط جناب آقای دکتر 
عظیمیراد، مقرر گردید کمیسیون انرژی با ارائه 
بستههای پیشنهادی و مشاورههای فنی خود در مسائل 

مورد نیاز روز با نماینده محترم مشهد همکاری نماید.

پیگیری مشکلات موجود 
در حوزه انرژی (از طریق 
قوه مقننه) همراه با ارائه 

راهکار پیشنهادی
١

لیست حاضرین: 
لیست حاضرین

سمت نام خانوادگی نام ردیف
نماینده منتخب مجلس دوازدهم جناب آقای عظیمی راد احسان ١

عضو هیئت رئیسه اتاق جناب آقای روشنک محمدحسین ٢
رئیس کمیسیون انرژی یوسفی عارفی نسرین ٣

رئیس کمیسیون صنعت یزدانبخش عبدالله ٤
دبیر کمیسیون انرژی زهدی شهریار ٥

کارشناس امور کمیسیون های اتاق بازرگانی سعیدی الهه ٦
عضو کمیسیون انرژی مرادی سیده معصومه ٧
عضو کمیسیون انرژی کفاش مهدی  ٨
عضو کمیسیون انرژی زارع حسینی حمید  ٩
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لیست حاضرین
عضو کمیسیون انرژی محرری محمد امیر ١٠
عضو کمیسیون انرژی سروری مهدی ١١
عضو کمیسیون انرژی صابر شهریار ١٢
عضو کمیسیون انرژی ایزدپناهی امید ١٣
عضو کمیسیون انرژی محمودی محمد صادق ١٤
عضو کمیسیون انرژی محبی محمدجواد ١٥
عضو کمیسیون انرژی وارسته فرخ ١٦
عضو کمیسیون انرژی سپهر علی ١٧
عضو کمیسیون انرژی امینی اعظم ١٨
عضو کمیسیون انرژی زارعی زهیر ١٩
عضو کمیسیون انرژی خلوصی مسعود ٢٠
عضو کمیسیون انرژی پات راد مهدی  ٢١

دبیر کمیته توسعه انرژی، خانه هم افزایی انرژی و آب فائزی احمد ٢٢
دبیر اجرایی، نظام صنفی کشاورزی رضازاده احمد رضا ٢٣

رئیس هیئت مدیره،انجمن آب بران تربت حیدریه جعفریان احمد ٢٤
مدیر عامل بانیان انرژی، گروه صنعتی نیان جعفرزاده جواد ٢٥

کارشناس دفتر مطالعات و پژوهشها، اتاق بازرگانی  صفار محمد هاشم ٢٦
کارشناس مصطفوی سید علی میر ٢٧

مدیر عامل بانیان انرژی، گروه صنعتی نیان جعفرزاده جواد ٢٨
کارشناس میرمصطفایی سید علی ٢٩

معاون برنامه ریزی برق منطقه ای علومی مهدی ٣٠
نایب رئیس کمیسیون کار و تأمین اجتماعی محسنی محسن ٣١

سندیکار صنعت برق محمودی محمد صادق ٣٢
معاون، خانه م افزایی انرژی و آب وطن پور امین  ٣٣

معاون دفتر سرمایه گذاری استانداری میرشاهی شکوه ٣٤
انجمن علمی انرژی نیا محمد جواد حبیبی ٣٥

دبیر کمیسیون صادرات، واردات زاده مهلا بهرام ٣٦
دبیر کمیسیون سرمایه گذاری اصغری وجیهه ٣٧

دبیر کمیسیون معدن، آب و محیط زیست رجحانی عماد ٣٨
رئیس کمیسیون اقتصاد کلان کاووسی کیهان ٣٩

رئیس کمیسیون صادرات بامشکی سعید ٤٠
شرکت پاک آتیه زاده سید مهدی علوی ٤١
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لیست حاضرین
عضو هیئت مدیره نیان الکتریک فهیم سعید کمالی ٤٢

اتاق اصناف کشاورزی جعفریان احد ٤٣
دبیر کمیسیون مسئولیت اجتماعی و ... پروازی سهیل ٤٤

مدیر انرژی پارت لاستیک کاظمی علی ٤٥
مدیر عامل الکترو سیم هدایت شریعتی راد سعید  ٤٦

پژوهشکده هواخورشید تبادکانی سید حسین ٤٧
عضو هیئت مدیره صنایع لاستیک توس و صعت نیرو جواهری محمدرضا ٤٨

دانشگاه فردوسی روحانی رمضان ٤٩
آرتا پرگاس فیدار رستمی فرح نوش ٥٠
توزیع برق مشهد زاده محمدرضا هدایتی ٥١

رئیس هیات مدیره شرکت پاوان ذبیحی محمد صالح ٥٢
مدیر ارتباط با صنعت دانشگاه خاوران صفریان صبحان ٥٣

دبیر انجمن تحقیق و توسعه مزاریان محمد رضا ٥٤
نایب رئیس هیات مدیره شنجش بینا بساوندمنش مهدی


